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Zapisnik 

 

 

 
7. rednega zbora članov Zveze društev ekoloških kmetov Slovenije, ki je potekal dne 3. marca 2024 

s pričetkom ob 13.30 uri na Turistični kmetiji Pri Martinovih, Globočice 8, 8262 Krška vas. 

 

Prisotni: od 21 možnih delegatov ZDEKS je prisotnih 20 delegatov. Vseh prisotnih na zboru je 31. Lista 

prisotnosti vseh navzočih in lista prisotnostih delegatov sta priloga zapisnika. 

Gostje: Roman Žveglič, GKZS, dr. Martina Bavec, UM, dr. Ana Frelih-Larsen, raziskovalka Ecologic 

Institute, Martin Luzar, novinar Dolenjski list 

 

Dnevni red: 
1. Pozdrav predsednika in izvolitev delovnih teles ZČ Zveze 
2. Določitev dnevnega reda  
3. Poročilo predsednika o delu Zveze, finančno poročilo, poročilo NO in ČR za leto 2023 
4. Poročilo verifikacijske komisije 
5. Razprava po poročilih in sprejem poročil 
6. Sprejetje izstopa društva EKO Istra iz zveze 

7. Predstavitev in sprejetje v članstvo društva Rodna Grüda 
8. Predlagane spremembe statuta 
9. Izredne volitve predsednika ZDEKS 
10. Članarina za leto 2024 
11. Razpisi 
12. Program dela za leto 2024 in 2025 
13. Pozdravne besede gostov 
14. Razno  

 

AD 1) Pozdrav predsednika in izvolitev delovnih teles ZČ Zveze 

 

Predsednik ZDEKS Aleš Fister pozdravi navzoče člane združenj, delegate in goste in se zahvali Združenju 

ekoloških kmetov Dolenjske, Posavja in Bele Krajine za organizacijo zbora. 

Uvodoma predstavi analizo vstopov v ekološko kmetijstvo za leto 2023 (podatki so še neuradni), ki jih 

je na zahtevo ZDEKS poslalo MKGP. 75% površin predstavlja travinje, 17% poljščine, manjši delež še 

zelenjadnice in semena. Glede površin še ni primerjave na leto 2022. Posredovani so podatki o številu 

kmetij, vstopilo je 316 KG MID, izstopilo 241 KG MID, tako da je 75 KG MID več kot leto prej. Ko ZDEKS 

prejme dokončno analizo, jo posreduje na združenja. 

 
Za člane delovnih teles predlaga: 
Delovno predsedstvo:   Anton Ajster, ZEK DPBK- predsednik,  
   Tomaž Habjan, Deteljica - član 

Klemen Mlečnik, Severna Primorska – član 
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Verifikacijska komisija:  Danica Pavlič, ZEKG 
Leopold Perme, ZEK DPBK 
Marijana Zofija Lopan, Deteljica 

Zapisnikar:   Ivanka Repinc, ZEKG 
Overovatelja zapisnika:  Franc Mesojednik, Deteljica  
   Aleš Fister, ZEKG 
    
 

SKLEP št. 1: Potrdi se delovno predsedstvo. Sklep je soglasno sprejet. 

 
Ad 2) Določitev dnevnega reda 
 
K predlogu dnevnega reda Marija Marinček predlaga zamenjavo točk 11 in 12, tako da se točka 11 
glasi Razpisi in točka 12. Program dela za leti 2024 in 2025. 
Predlog dnevnega reda s predlagano spremembo je soglasno sprejet. 
 

SKLEP št. 2: Potrdi se predlagani dnevni red, s tem da se točka 11. glasi Razpisi in točka 12.  
Program dela za leti 2024 in 2025. Sklep je soglasno sprejet. 

 
 

AD 3) Poročilo predsednika o delu Zveze, finančno poročilo, poročilo NO in ČR za leto 2023 
 
Poročilo predsednika Aleša Fistra o delu Zveze – poročilo je priloga zapisniku, na zboru je bilo podano 

tudi v digitalni obliki. 

Predsednik poroča, da je Zveza društev ekoloških kmetov Slovenije (ZDEKS) v letu 2023 štela 405 članov 

iz 5 regionalnih društev. 

Zveza sodeluje pri pripravi Uredb SN SKP 2023-2027, v Odboru za spremljanje SN SKP, sektorskih 

odborih za žito, mleko , meso, sadje, vrtnine in med, Delovni skupini za ekološko kmetovanje pri MKGP, 

Svetu za ekološko kmetovanje in trajnostno pridelavo hrane in v Mreži za podeželje. V preteklem letu 

je bila izvedena strokovna ekskurzija v deželo Salzburg. Udeleženci so si ogledali mlečno poljedelsko 

kmetijo Joglbauer, dejavnosti v Bio Art Campusu in se seznanili z delovanjem Bio Avstrija, zelenjadarsko 

kmetijo Almansgub, ekološko kmetijo in sirarno Fürstenhof in ekološko kmetijo s prašičerejo in žiti 

Sauchneider. Zveza je sodelovala na sejmu AGRA, kjer smo letos zasadili učni poligon, izvedli 

predavanje na temo Kolobarjenje, se predstavljali na lastnih stojnicah na poligonu in stojnici MKGP. Na 

Festivalu F3ŽO je sodelovalo 6 kmetij, bili smo prisotni na prazniku Biodinamike dne 30. 9. 2023, 

sodelovali na sejmu Narava Zdravje s 7 kmetijami, 11 Bio dnevu in Prazniku ekoloških kmetij Slovenije.  

Kot neizvedene naloge izpostavi izvedbo Festivala ekoloških živil ter Dneva odprtih vrat na ekoloških 

kmetijah. Prav tako nismo uspeli opremiti prikolico, da bi bili na sejmu AGRA bolj »vidni«.  

ZDEKS izvaja oz. sodeluje v projektu JN MKGP z naslovom »Aktivnosti za pospeševanje razvoja eko 

kmetovanja v letu 2023-2023«. Partnerji projekta so KGZS, UM, ČZS. Skupna vrednost projekta je 

409.836,07 EUR, za izvajanje je bil najet kredit, kar je predstavljeno tudi v finančnem poročilu. Nadalje 

predsednik poroča, da je bilo v letu 2023 deset rednih sej odborov, od tega polovico v živo, opravljenih 

je bilo več kot 2000 prostovoljnih ur. Za izvedbo JN je bil polovično zaposlen Uroš Brankovič od 5.6. 

2023 do 31. 11. 2023, od 1. 12. 2023 pa je zaposlen za polni delovni čas za izvajanje projekta 

Impact4Value za dobo enega leta. S 1. 8. 2023 je bila sklenjena podjemna pogodba z Marijo Marinček 

za 40 ur mesečno za izvedbo finančnih del. Zveza je sodelovala pri pripravi predlogov in pripomb za 

obravnavno v DS in Svetu za ekološko kmetovanje, novi zakonodaji. Posebno aktivnost je bila 
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posvečena problematiki zveri in divjadi, kjer je aktivno sodeloval Stane Bergant. Sodelovali smo na 

skupščini IFOAM. Med ostale aktivnosti našteje vzdrževanje spletne strani in facebooka, sodelovanje z 

mediji, obveščanje članov, koordinacija organov ZDEKS, sodelovanje z drugimi sorodnimi 

organizacijam, na raznih posvetih, okroglih mizah in promocijo »Ekološko+Lokalno=IDEALNO«.  

Predsednik kot dosežke izpostavi dokončanje projekta »Za ekološko kmetijstvo, varstvo okolja in 

zdravje ljudi«, promocijo  »Ekološko+Lokalno=IDEALNO«. Iz tega naslova smo prejeli tudi 50.000,00 

vrečk in je letos planirana nova promocija v višini 131.000 EUR, izvajanje JN »Aktivnosti za 

pospeševanje razvoja eko kmetovanja v letu 2023«, uspešno prijavo na razpis Impact 4Values, prijavo 

na razpis eko sklada in predstavitev na učnem poligonu na sejmu Agra. 

V nadaljevanju Uroš Brankovič poda poročilo o izvajanju javnega naročila JN »Aktivnosti za 

pospeševanje razvoja eko kmetovanja v letu 2023«. Poudari, da so bile po zaslugi ZDEKS sredstva 

prenesena v razpis iz Sklada za podnebne spremembe, JN se izvaja skupaj z KGZS, UM in ČZS. Pričel se 

je z zamudo, vendar je zato podaljšan do junija 2024. V zelo kratkem času je bilo izvedenih veliko 

delavnic, svetovanj, obveščanje o le teh je iz Zveze potekalo preko društev. Vsa so bila za udeležence 

brezplačna, še vedno pa so možna svetovanja na področju eko kmetovanja. Podrobno našteje oglede 

dobrih praks na slovenskih eko kmetijah in kmetijah v tujini, izvedena predavanja v živo in po spletu, 

tako domača kot tuja. Opozori, da so vsa spletna predavanja objavljena na facebooku Zveze, kjer si jih 

zainteresirani lahko ogledajo. Prav tako je na spletu dostopna prijavnica za svetovanje na področju 

trženje in razvoj dejavnosti eko kmetij. Ocenjuje, da je bila Zveza in ekološke kmetije, ki so sodelovale,  

enakopraven partner v projektu, da so bila vsa predavanja brezplačna in na voljo tudi že aktivnim 

ekološkim kmetom, tudi s finančnega vidika je pozitivni finančni učinek za vse sodelujoče izvajalce 

dobrih praks in se na koncu pričakuje tudi za Zvezo. 

Finančno poročilo poda Marija Marinček in je priloga zapisniku. Na zboru je bilo predstavljeno tudi v 

digitalnih obliki in podana pojasnila k posameznim postavkam. Prihodki v letu 2023 so znašali 

100.726,70 EUR, odhodki 79.154,12 EUR. Knjigovodsko stanje na dan 31. 12. 2024 je 34.081,95 EUR, 

stanje na 1. 3. 2024 pa 17.374,22 EUR.  

 

Poročilo Nadzornega odbora poda Franc Mesojednik in je priloga zapisnika. Član NO je bil vedno 

prisoten na sejah odborov Zveze. Zaključni račun in finančno poročilo z vsemi listinami sta bila NO 

predana na seji odborov v Kranju. Pregled dokumentov je potekal po korespondenčni seji in v tem času 

ni bilo podanih pripomb, zato NO na delo Zveze podaja pozitivno mnenje. 

NO ugotavlja, da je Zveza v letu 2023 znatno povečala obseg sredstev, s katerimi je poslovala. Postavlja 

se vprašanje ali finančno intenzivnejše delovanje Zveze zasleduje naloge zadane v 3. členu Statuta 

Zveze. Da bi učinek porabe javnih in zasebnih sredstev v bodoče lahko bolj objektivno ovrednotili NO 

predlaga, da Zveza v naslednjih letih v poročilih navaja vrednosti in indekse kazalcev na letni ravni za 

površine v ha v režimu ekološkega kmetovanja, število KGM, ki izvajajo ukrep EKO in sumarno število 

članov v društvih, včlanjenih v Zvezo. 

 

Poročilo častnega razsodišča poda Danica Pavlič in je priloga zapisnika. Člani ČR so se sestali na 

korespondenčni seji in ugotovili, da večjega dela tekom leta niso imeli, bili so prisotni na večini sej 

odborov, zato podajo pozitivno poročilo. Opozarjajo na občasne šume v komunikaciji in slabo odzivnost 

nekaterih članov odbora. 
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AD 4) Poročilo Verifikacijske komisije 

V imenu komisije poročilo poda Danica Pavlič. Od skupnega števila 21 možnih delegatov je na 7. 

rednem zboru članov ZDEKS prisotnih 20 delegatov. Verifikacijska komisija ugotavlja, da je na zboru 

članov prisotnih več kot 2/3 delegatov.  

Sklep št. 3.: Občni zbor je sklepčen in lahko nadaljuje z delom. 

 

 

Ad 5) Razprava po poročilih in sprejem poročil 

 

V razpravi sta sodelovala Jože Ledinek in Peter Razinger. Jože Ledinek pove, da se je Zveza pri MKGP 

zelo prizadevala za organiziran odkup ekološke govedi. Razprave so vzpodbudile, da je na koncu le 

prišlo do dogovora med KZ Idrija in Mesarstvom Blatnik za odkup govedi po ekološki ceni. V letu 2022 

je tudi Koroška zadruga pričela z odkupom ekološke govedi po vsej Sloveniji, odkupljenih je bilo 86 

govedi. Plan se povečuje na 2 kom tedensko. Odprt je še odkup telet, jagenjčkov,  na tem področju 

čaka še veliko dela. 

Peter Razinger razpravo zaključi z ugotovitvijo, da je pravi pristop šele takrat, ko se o problemu 

pogovarjamo  z akterji, mesarji in klavničarji in je potrebno še veliko narediti, saj ministrstvo z odkupom 

nima nič. 

 

Ker druge razprave na poročila ni bilo, predsednik delovnega predsedstva da na glasovanje vsa 

poročila. 

 

Sklep št. 4.: Poročilo predsednika Zveze, Finančno poročilo, poročilo NO in ČR so soglasno sprejeti. 

 

 

AD 6) Sprejetje izstopa društva EKO  Istra iz zveze 
 

Predsednik poroča, da je Zveza prejela izstopno izjavo Društva EKO Istra, ker je društvo izbrisano iz 

registra društev. Predlaga sprejem sklepa o izstopu Društva EKO Istra iz Zveze. Sklep je dan na 

glasovanje, izstop društva EKO Istra je soglasno sprejet. 

  

Sklep št. 5.:  Društvo EKO Istra se izbriše iz članstva ZDEKS. 

 

 
AD7) Predstavitev in sprejetje v članstvo društva Rodna Grüda 
 

Alojz Topolovec, predsednik Društva ekoloških kmetov Pomurja Rodna Grüda poroča, da je bil 
decembra 2023 ustanovni občni zbor DEKP Rodna Grüda. Društvo je že registrirano. Pristopno izjavo 
je poslalo 43 članov, pristopnino pa je zaenkrat plačalo 23 članov. Na ustanovnem občnem zboru sta 
bila prisotna tudi predsednik Zveze Aleš Fister in podpredsednica Marija Marinček. Društvo se želi 
priključiti Zvezi. Imajo 2/3 površin ornih, njihovi člani pridelujejo in tržijo žita, želijo ustanoviti tudi 
zadrugo. V Zvezi vidijo skupne točke in priložnosti za povezovanje. 
 Sprejem društva v Zvezo je soglasno sprejet. 
 

Sklep št. 6.: Društvo ekoloških kmetov Pomurja Rodna Grüda se sprejme v ZDEKS. 

 

 

Ad 8) Predlagane spremembe statuta 
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Poročilo in predlagane spremembe obrazloži predsednik Zveze Aleš Fister. 

 
Prva sprememba se nanaša na naslov sedeža Zveze, ki je večkrat zapisan različno, enkrat kot naslov 
(1a. člen), drugič kot sedež Zveze (6.člen). Predlaga, da določil glede naslova ne spreminjamo, ker je v 
preteklosti te spremembe naložila Upravna enota ob registraciji oz. evidentiranju zastopnikov. V izogib 
zapletom na UE se sprememba ne predlaga. Kot sedež je mišljena hramba dokumentacije, naslov pa 
kot podatek, kamor prihaja pošta. 

Sklep št. 7.: Določilo Statuta ZDEKS glede naslova se ne spreminja. Sklep je soglasno sprejet. 

 

Drugi predlog se nanaša na spremembo 6. člena tako, da omogočimo, da ima Zveza več 

podpredsednikov, predlaga se dva ali več. 

V razpravi Marija Marinček predlaga, da se omejimo na dva podpredsednika, dokler smo Zveza s 405 

člani. Danica Pavlič pa predlaga zapis »podpredsednike« in se predsednik sam odloči, koliko jih 

predlaga.  Soglasno je sprejet  

 

Sklep št. 8.: V 6. členu – točki 2 Upravni odbor se drugi stavek spremeni tako, da se glasi: “Upravni 

odbor sestavljajo predsednik, ki je hkrati predsednik Zveze, en ali več podpredsednikov, ki jih na 

predlog predsednika Zveze potrdi Upravni odbor, in ostali izvoljeni člani.” 

V 6. členu – točki 6 Podpredsednik se besedilo glasi: “Podpredsednika oz. podpredsednike 
predlaga predsednik UO izmed članov UO, ki jih tudi potrdi. Njihove naloge, ob njihovem 
strinjanju, predlaga predsednik za določena področja dela, vključno z nadomeščanjem ob njegovi 
odsotnosti. » 

 

Tretji predlog se nanaša na spremembo 7. člena - določitev članarine, kjer je zapisano: “Višino članarine 

na predlog UO določi zbor članov na rednem letnem zasedanju.” 

Predlaga se sprememba: “Glede na število članov društva, višino članarine na predlog UO, določi zbor 

članov na rednem letnem zasedanju in velja za naslednje leto. Članarino je potrebno poravnati do 30. 

aprila za tekoče leto. Če član po pisnem opominu članarine ne plača, mu članstvo v zvezi preneha.” 

Zbor glasuje o predlogu, da se člen ne spreminja. 

Sklep št. 9.: Določilo glede članarine zapisano v 7. členu Statuta se ne spreminja.  

 

Četrti predlog se nanaša na spremembo 8. člena – prenehanje Zveze, kjer naj bi se dodala dikcija: 

“Neporabljena javna sredstva se vrne v proračun države, oz. lokalne skupnosti”. 

V razpravi je izpostavljeno mnenje, da je v primeru prenehanja Zveze smiselno, da sredstva prenesejo 

na društva. V 8. členu je navedeno, da v primeru prenehanja, po poravnavi vseh obveznosti, Zveza 

svoje premoženje prenese na drugo nevladno organizacijo z enakim ali podobnim namenom ali 

nepridobitno pravno osebo javnega prava. Sprememba člena se ne predlaga.  

Sklep št. 10.: Določilo 8. člena se ne spreminja.  Sklep je sprejet z večino glasov, 1 glas je vzdržan. 

 

 

Ad 9) Izredne volitve predsednika ZDEKS 
 

Predsednik Zveze Aleš Fister pojasni, da je UO podal odstopno izjavo, ker zaradi dela in obveznosti na 

kmetiji ne more v polni meri in zadovoljivo opravljati funkcije predsednika ZDEKS in istočasno voditi 

kmetije, od katere živi. Funkcije ne more opravljati po standardih, ki bi jih želel. Izboljšanja stanja ne 

pričakuje v kratkem času, zato predlaga razrešitev s funkcije predsednika.  
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V razpravi je izpostavljeno mnenje, da so rezultati opazni in da je Aleš Fister delo dobro opravljal. 

Njegovo odločitev moramo sprejeti in spoštovati. Njegova odločitev je tudi dokaz, da delo Zveze temelji 

na nas kmetovalcih in je težko oboje uskladiti. 

Izpostavljeno je tudi, da iz terena prihajajo informacije, da mladi kmetje razmišljajo o izstopu iz 

kmetovanja, predvsem živinorejci, ker subvencije kasnijo, bremena pa so velika in se težko preživljajo. 

Potrebujemo močen in agresiven nastop proti MKGP.   

Marija Marinček se Alešu Fistru zahvali v imenu Zveze in ga povabi k nadaljnjemu sodelovanju.  

 

Sklep št. 11.: Zbor sprejme odstop predsednika Aleša Fistra in se ga z današnjim dnem razreši s 

funkcije predsednika ZDEKS. Sklep je soglasno sprejet. 

 

Izredne volitve novega predsednika Zveze 

 

Aleš Fister poroča, da je v teku prijav na občni zbor prispela le ena kandidatura in sicer Marije Marinček. 

V nadaljevanju Tomaž Habjan zboru predlaga, da za novega predsednika Zveze izvoli Jožeta Ledinka. V 

društvu Deteljica so ga podprli h kandidaturi. Značajsko ga označi za moža besede, z ostrim jezikom in 

poudari, da do MKGP potrebujemo agresivni nastop, če želimo doseči napredek.   

 

Jože Ledinek predstavi svojo kandidaturo z dejstvom, da gre za nadaljevanje mandata in v bistvu za 

enoletni mandat. Kandidaturo je sprejel na predlog članov društva Deteljica, kjer je že 11 let 

predsednik, bil pa je tudi 35 let zaposlen kot komercialist. Svoje dosedanje delo ocenjuje kot dobro z 

poudarkom, da se je sposoben pogajati. Izpostavi izvajanje Aneka, kjer po dveh letih ni premikov. 

Postati moramo spodoben partner ministrstva. Predlaga, da se v društvih določijo prioritete, 

posredujejo Zvezi, le ta pa jih predoči ministrstvu. Za izvedbo se naloge dodelijo podpredsednikom. 

Blagovne znamka zaradi nasprotovanja DBPK in Primorske ni bila potrjena. Če člani Zveze ne bodo za 

podani predlog, pričakuje boljšega. Pojasni prizadevanja o neuspelem sklicu delovne skupine za 

blagovno znamko . Kot predsednik Zveze bo prvi sestanek opravil z KGZS. Le ta združenju Deteljica že 

dolga leta stoji ob strani. Združenje skupaj dela s fakulteto in Kmetijskim inštitutom. Pomembno je 

povezovanje, da bo za kmeta dobro. Največji cilj je, da se kmetijam zagotovi odkup, primerna cena, 

odkup v javne zavode, drugače bodo mladi odšli s kmetij. Poudari tudi, da si moramo kmetje med seboj 

pomagati. Od članov Zveze pričakuje prioritete. Predlagal bo vezana plačilo za govedi, EKO OMD. 

Pričakuje, da nas bo zbornica podprla. 

 

Kandidatka Marija Marinček meni, da je predstavljena že s preteklim delom. Izpostavi, da pogajanja z 

ministrstvom niso enostavna. Zadnji sestanek, ki je bil opravljen z novo ministrico, nakazuje, da 

trenutno vodstvo podpira ekološko kmetovanje. Želi več podpore s strani KGZS, prosila za sestanek, a 

do njega ni prišlo. Glede blagovne znamke pojasni, da je bil prvi sestanek sklican po 10 mesecih in pol 

po imenovanju skupine,  zato ni prišlo do premika. Podpora za kandidaturo ji je bila dana na UO Zveze. 

Pojasni, da je iskala osebo, ki bi nam pomagala. Problematično je, če je le ena oseba za delo. Tudi v 

času predsedovanja Aleša Fistra je pogrešala odziv članov odbora. Izpostavi, da s terena ni bilo 

pripomb, kar pomeni, da so z delom Zveze zadovoljni. Če kmetje ne bomo stopili skupaj, bomo 

preglasovani, zato pogreša povezovanje, tudi udeležbo odborov na sejah Zveze. Vsak, ki je imenovan v 

odbor, mora delati in ne le čakati na predsednika. 

 

Aleš Fister potrdi, da je bila doslej Marija Marinček zelena nit pri pogovorih z ministrstvom in sta bila v 

90% srečanj edina prisotna. Marsikaj je bilo poslano na odbore, kjer sta dva člana Deteljice in je nad 

njihovim odzivom razočaran. V dialogu z ministrstvom je potrebna doslednost, stalnost, tek na dolge 



 

7 
 

proge. Osebno bi na mestu kandidata za predsednika rajši videl mlajšo osebo. Kandidata ne vidi. 

Mnenja je, da je za Zvezo bolje, če mesto predsednika prevzame Marija Marinček. 

 

Jože Ledinek svojo kandidaturo še dopolni z izjavo, da bo zagovarjal realizacijo 10 točk iz Aneka. Če v 

šestih mesecih ne bo preboja, bo odstopil. Reševali bi problem enega za drugim. Nove teme so taktika 

MKGP. Pove še, da administracije ne bo delal, ampak bo dajal naloge, delali pa bodo tisti, ki so 

pripravljali , tudi po pogodbah. 

 

V razpravi so sodelovali še Mark Jaklič, Klemen Mlečnik in Ana Frelih Larsen. Mark Jaklič pojasni, da je 

zaradi službenih in družinskih obveznosti prosil za zoom sestanek glede blagovne znamke, vendar mu 

Jože Ledinek kot vodja delovne skupine ni prisluhnil, zato se sestanka ni mogel udeležiti. Po mnenju 

Jožeta Ledinka sestanki brez osebnega kontakta niso kvalitetni, zato se zooma ne poslužuje.  

Klemen Mlečnik poroča, da je bilo na zadnjem sestanku odborov Zveze v Kranju jasno, da bo Aleša 

Fistra nasledila Marija Marinček. Ima dovolj znanja in predlaga, da se kontinuiteta nadaljuje. 

Ana Frelih Larsen kot članica Sveta za prehrano pove, da vidi pripravljenost sveta za ekološko 

kmetijstvo. Za kmete po eni strani skrbi zbornica. Agresivnost ni potrebna. Do ministrstva je potreben 

konstruktiven način in vizij, kam želimo z ekološkim kmetijstvom. Anek ni dovolj, ker tem ne naslavlja 

celostno . Predlaga, da se znotraj Zveze preko zaposlitve poskuša doseči boljši položaj. 

 

Predsednik zbora da na glasovanje obe kandidaturi. Kandidatka Marija Marinček prejme 12 glasov, 

kandidat Jože Ledinek 7 glasov. En član ni glasoval. Ugotovi se, da je Marija Marinček z 12 glasovi dobila 

večino glasov za predsednico Zveze. 

 

Sklep št. 12.: Marija Marinček je izvoljena za predsednico ZDEKS do naslednjega rednega volilnega 

zbora članov. Novi sedež ZDEKS je na naslovu Dolenje selce 18, 8211 Dobrnič. 

 

Marija Marinček se zahvali za izkazano zaupanje in pozove za odziv terena glede prioritet, ki naj jih 

zveza prednostno obravnava. 

Aleš Fister pozove Združenje Deteljico, da napiše in utemelji predloge, za katere želijo, da se 

posredujejo naprej na ministrstvo. 

 

Volitve člana UO iz DEP Rodna Grüda 

 

DEP Rodna Grüda kot novo društvo v Zvezi ima pravico do enega člana UO. Predsednik DEP Rodna 

Grüda Alojz Topolovec za članico UO predlaga Tatjano Buzeti. Le ta soglasje h kandidaturi posreduje 

na Zvezo.  

 

Sklep št. 13.: Tatjana Buzeti je kot predstavnica DEP Rodna Grüda izvoljena za članico UO Zveze. 

Sklep je soglasno sprejet. 

 

V nadaljevanju je tekla razprava glede števila članov Združenja Deteljica v UO Zveze. Združenje v letu 

2023 nima 150 članov s plačano članarino. Po Statutu Zveze ima društvo z več kot 150 člani 2 člana v 

UO Zveze. Podan je predlog,  da izmed dosedanjih dveh članov med seboj določijo, kdo je član UO in 

kdo namestnik. 

Jože Ledinek poroča, da je na zadnjem sestanku evidentiranih 180 članov, opomini za plačilo članarine 

so že poslani. Na dan 31. 12. 2023 pa je članarino plačalo 137 članov. Tomaž Habjan opozori, da so 
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člani UO imenovani za mandatno obdobje dveh let, ki še ni poteklo in na podlagi tega ni pravne osnove 

za spremembo števila članov UO. 

Izvedeno je glasovanje ali Združenje Deteljico zastopata 2 člana v UO do izteka mandata. Za isto število 

članov UO je glasovalo 16 delegatov, proti 2 delegata, ostali člani so se glasovanja vzdržali. 

 

Sklep št. 14.: Število članov UO Zveze s strani Združenja Deteljica se ne spreminja, Združenje Deteljica 

je do izteka mandata zastopana z 2 članoma v UO Zveze. 

 

 

Ad 10) Članarina za leto 2024 

 

Predlog UO je, da članarina ostane enako, to je 10 EUR/člana. O predlogu se glasuje, sklep je soglasno 

sprejet. 

 

Sklep št. 15.: Članarina za leto 2024 znaša 10,00 EUR na člana. 

 

AD 11) Razpisi 

 

Uroš Brankovič poroča, da se je Zveza prijavila na razpis in dobila projekt Impact4 Values. Nanaša se 

na pravico mladih do zdrave prehrane. Uredba o javnem naročanju določa 15% ekoloških živil v javnih 

zavodih, ki ga pa dosega le malo šol in vrtcev. Vzroki so premajhna sredstva. V mesecu maju bo 

organiziran posvet, na katerem bodo domači in tuji predavatelji predstavili pomen ekološke hrane. 

Sprejema se tudi nacionalni izobraževalni program, da bi bilo več ekološke tematike v šolah. Konec 

septembra bo tudi izobraževalno promocijski dogodek, oddaje na radijskih postajah in srečanja po vsej 

Sloveniji. Cilj je zagotoviti večje sredstva za ekološko prehrano v vrtcih in šolah in da v novih 

izobraževanih programih ekološka prehran dobi večjo vsebino. 

 

Aleš Fister poroča, da se je Zveza prijavila tudi na razpis Eko sklada na isto temo, lokalna ekološka 

hrana, cilj je pilotna organizacija Dneva slovenske ekološke hrane v nekaj šolah in vrtcih po Sloveniji. 

 

AD 12) Program dela za leto 2024 in 2025 

 

Program dela je na zboru predstavljen v digitalni obliki, obrazložitve k posameznim postavkam poda 

Marija Marinček.  

Planira se: 

- zbor članov, seje odborov; 

- krepitev sodelovanja s MGKP, MOP, KGZS; 

- sodelovanje z IFOAM. Tu je s strani Marije Marinček podan predlog, da sodelovanje ponovno 

prevzame Aleš Fister. 

- zaposlitev ene osebe za polovični delovni čas za tekoče administrativne in strokovne zadeve.  

- vzdrževanje spletne strani Zveze, Facebooka; 

- sodelovanje v Odboru za ekološko kmetovanje pri zbornici. Pričakujemo, da bo vabljen tudi 

predsednik Zveze. 

- tekoče zadeve; 

- blagovna znamka; 

- nadaljevanje reševanja problematike trženja mesa za vsa področja; 
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- sodelovanje na sejmih. Poskrbeti je potrebno za celostno podobo Zveze: promocijski material, 

prte, transparente; 

- poskrbeti za funkcioniranje premične prikolice; 

- prijava na razpis za društva v javnem interesu, obvezna so poročila na dve leti. Predsednica tu 

pojasni, da smo se prijavili tudi za pridobitev statusa društva na okoljskem področju, bili 

zavrnjeni, ker premalo delamo na okoljskih temah oz. področjih. Za pridobitev statusa bomo 

ponovno kandidirali. 

- promocija. Marija Marinček poroča, da bomo dobili škrniclje in vrečke iz blaga, za ekološko 

promocijo MKGP letos nameni 131.000,00 EUR z DDV, izvedena bo jeseni, snemanja so 

potekala na ekološki kmetiji Baron. Pričakuje podporo Sveta za promocijo, da Zveza postane 

član. 

- prijava na javni razpis pri MKGP. Letos bo po zagotovilih ministrice namenjenih za ZDEKS 

30.000,00 EUR. Zveza je v razpisu uvrščena pod namen č). Ministrici smo predlagali, da se Zvezo 

uvrsti pod namen a), kjer so uvrščena ostale zveze, društva pa pod namen c), ker je premalo 

sredstev za vse. 

- sodelovanje pri izvajanju Aneka. Ministrica je obljubila, da bo naslednji sestanek namenjen 

Aneku. 

- sodelovanje v sektorskih odborih. Tu se pogreša odziv članov, da o sejah poročajo in  pošljejo  

zapisnik. 

- sodelovanje v Svetu za ekološko kmetovanje. Predlog je, da se preimenuje v Svet za ekološko 

kmetovanje. 

- sodelovanje v delovni skupini za ekološko kmetovanje. Tu se obravnava problematika dela na 

kmetijah, MKGP je hotelo delovne skupne ukiniti, zaenkrat še ostaja 

- izvajanje projektov, za ta del skrbi Uroš Brankovič; 

- izvedba strokovne ekskurzije, podan je predlog za tridnevno ekskurzijo, lokacija še ni določena; 

- izvajanje delavnic v Javnem naročilu 

- zgibanka – v razpravi je ugotovljeno, da jih ima na razpolago Združenje Deteljica, ki jih dostavi 

predsednici, nato se bo UO odločil ali se gre v ponatis ali ne; 

- projekt Eko september – V razpravi je izpostavljeno, da v tem času zbornica organizira 

Podeželje v mestu in Zvezi lahko pomaga pri organizaciji dogodka. Dogovorjeno je, da se 

zadeva najprej obravnava in dogovori na UO, potem pa se organizira sestanek z zbornico. 

- ureditev možnosti pošiljanja prostovoljcev na kmetije. Ker so kmetije pridobitne dejavnosti, 

prostovoljci na njih ne morejo delati. Preveri se možnost izobraževanja na kmetiji, kjer bi se 

prostovoljci lahko vključili.  

Program dela je bil soglasno potrjen. 

 

Sklep št. 16.: Potrdi se program dela Zveze za leti 2024 in 2025. 

 

 

AD 13 Pozdravne besede gostov, 

 

Dr. Martina Bavec z Univerze v Mariboru – izrazi zadovoljstvo, da Zveza aktivno sodeluje, pohvali Marijo 

in Gorazda Marinčka, da sta temo ekološkega kmetijstva uvrstila v podnebni sklad. Vidi napredek v 

ekološkem kmetijstvu, dober zgled je zelena strategija od Vil do vilic, veliko zanimanje za obisk 

dogodkov javnega naročila. Zahvali se Ani Frelih Larsen za predstavitev Bavarske, kjer so dosegli 30% 

delež ekoloških kmetov in pospešujejo ekološko kmetovanje na VVO. Izpostavi trditev MKGP, da je 

slovenske ekološke hrane le za 14 dni. Treba je ugotoviti kritične točke, ker se bodo kmetje 

reorganizirali in pridelovali, kar se bo prodajalo. Opozori tudi na plačila prispevkov po zakonu o 
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promociji. Kot primer navede sadovnjake, kjer je 25% ekoloških. Celoten prispevek gre za generično 

promocijo. Predlaga, da se v Zvezo povabi pridelovalce Haskap jagod, vsi pridelovalci so ekološki, in 

združenje Demeter. Mnenja je, da bi morali dvigniti članarino, jo vezati na % prejete subvencije za 

ekološko kmetijstvo, osnovni prispevek pa na ha površin. Tako bi Zveza postala finančno bolj stabilna 

in bi lažje nastopala. Večkrat bi morali tudi na MKGP. Predlaga, da svoje člane animiramo za EU natečaj 

dobrih ekoloških praks. Lani je bila izbrano posestvo Trnulja, kmetija Kukenberger in Bio hotel St. 

Danijel. Po novih volitvah v EU upa, da bo za ekološko kmetijstvo pozitiven signal. Dober zgled je 

politika ekološkega kmetijstva v Avstriji. Mnenja je, da je ekološko kmetijstvo prava pot. Če se neka 

raziskava naredi v podporo ekološkemu kmetijstvu, imajo vsi koristi. Glede pesticidov ni izboljšav v 

hrani. Informacije ne pridejo do potrošnikov. Če bi bili ekološke kmetije bolj priznani, bi s tem dvignili 

ugled države. 

 

Roman Žveglič, predsednik KGZS, se zahvali za povabilo in vsem, ki kmetujejo in obdelujejo zemljo. Je 

samokritičen glede sodelovanje med KGZS in Zvezo. Pove, da ima KGZS dve funkcije: zastopa člane, 

drugo je prenos znanja preko javne svetovalne službe. Njegova naloge je, da sprejete sklepe na organih 

KGZS realizira. Glede izvedbe Podeželja v mestu pove, da KGZS lahko pomaga, je pa potrebno zadevo 

najaviti vnaprej. KGZS ima tudi stojnice na sejmih, prostor lahko povečajo, če bo interes s strani 

ekoloških kmetov, sicer pa težko dobijo kmetije, ki bi sodelovale. V strokovnem odboru za ekološko 

kmetovanje so kmetje, ki so člani organizacij, ki jih predlagajo, Pride do različnih stališč med 

organizacijami. Pove še, da jim letos poteče koncesija za svetovanje. Nimajo zagotovljenih sredstev za 

specialiste. Izpostavi primer kampanje za zbirno vlogo. Trenutno še niso sprejete Uredbe, zato bo vnos 

vlog podaljšan. Strinja se z ekološkim kmetovanjem na VVO, je pa mnenja, da prisila zadev ne popravi, 

zadeve je potrebno voditi strokovno. Izpostavi nasprotovanje Slovenije fito uredbi EU. Mnenja je, da 

se na tak način zadeve ne morejo urejati in je potrebno pogledati okoljsko občutljiva območja in urejati 

od države do države. Kot težavo, s katero se pri trženju srečujemo navede, da se ne preverja masni tok. 

Glede promocije pove, da Zakon o promociji določa obvezen prispevek kmetov, zbranemu znesku da 

enako vsoto zraven še država. Promocija teče po sektorjih, kjer pa zaenkrat zelenjave še ni v IK: Pojasni 

tudi članarino zbornice, povprečna znaša 21 EUR, iz teh sredstev vsakemu članu pošljejo časopis in 

ostanka ni veliko. Med naloge, s katerimi so se v zadnjem obdobju ukvarjali na enotah KGZS našteje: 

Strateški načrt, sušo, pozebo, želijo pa tudi uskladiti delovanje raznih društev kmetov.  

 

Ana Frelih Larsen pove, da je delala na raziskovalnem projektu na EU ravni. Kot dejavnik uspeha za 

ekološko kmetijstvo ocenjuje zvišanje ozaveščanja. Zavest javnosti je potrebno bolj izpostaviti. 

Poudariti je treba prednosti, kot je odpornost  za podnebno krizo, pogled na svet, naravnanost. Način 

odločanja na EU ravni ni idealen. V Sloveniji se preveč vlaga v subvencije na ha, premalo v pilotne 

projekte. V sedanji situaciji je potrebno izkoristi možnost, da je ministrstvo bolj odprto za ekološko 

kmetovanje. Predlaga povezovanje z Biodinamiki.  

 

Predsednik zbora se vsem gostom zahvali za sodelovanje. 

 

AD 14) Razno 

 

Analiza nadzora v javnih zavodih – Danica Pavlič postavi vprašanje ali so podatki o analizi nadzora znani.  

Marija Marinček poda informacijo, da je kmetijska inšpekcija ugotovila, da ima le 3% vseh zavodov 

glede naročanja stvari urejene. Pojasni tudi, da analize po Zakonu o kmetijstvu lahko delajo le kmetijski 

inšpektorji. 
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Blagovna znamka in druge alternative: - Aleš Fister pove, da je bila na prejšnjem občnem zboru 

imenovana delovna skupina, ki pa predlogov glede blagovne znamke do letošnjega zbora ni pripravila. 

Predlaga, da se delovna skupina razpusti in da o tej temi razpravlja in odloča UO. Predlog je soglasno 

sprejet.  

 

Sklep št. 17.: Ukine se delovna skupina za blagovno znamko in druge alternative. O tej temi  odloča 

UO. 

 

Sprememba sedeža Zveze – Peter Razinger predlaga, da se Statut Zveze da na vpogled Upravni enoti. 

 

Prispevek za IK – Jožeta Ledinka zanima višina prispevka za IK govedo.  

Točnega podatka na zboru nima nihče. Podana je informacija, da je manj kot polovica govedi v IK s 

certifikatom, prispevek za IK pa plačujejo vsi, ki oddajo govedo klavnicam. 

 

Odzivnost odborov na sestankih Zveze – Danica Pavlič opozori na slabo odzivnost članov posameznih 

društev na sejah odborov Zveze. Imamo novo predsednico, vendar pričakuje, da se bo nadaljevalo 

enako sodelovanje. Pogreša več aktivnosti članov. Zveza je kadrovska podhranjena. Izpostavi, da Zveza 

dela tudi za tiste, ki niso v Zvezi, ki pričakujejo le uspehe. Ni prav, da le par ljudi dela za Zvezo,  in se le 

kritizira. Razprave na to temo ni bilo. 

 

Zbor je zaključen ob 17.50 uri. 

 
Globočice, 3. 3. 2024 

 

 

Zapisnikar:   Overovatelja zapisnika:   Predsednik zbora: 
Ivanka Repinc   Franc Mesojednik   Anton Ajster 
    Aleš Fister 
 


